
Stanovska organizacija UJU 
Vabila: 

= LITIJSKO SREZKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO zboruje dne 2. junija 1929 v 
Šmartnem pri Litiji. Po zborovanju se ude* 
ležimo koncerta učit. pevskega zbora pov. 
UJU, ki se slučajno ta dan vrši istotam. 
Razpored in pričetek zborovanja sledi v pri« 
hodnji štev. »Učit. Tov.« — Predsednik. 

= KAMNIŠKO UČIT, DRUŠTVO zbo* 
ruje 8. junija v Kamniški Bistrici. Ob 7. uri 
zjutraj sestanek v Stahovici (Stranje) pri 
»Korelnu«, nato odhod v Bistrico. Dnevni 
red: 1. Nadaljevanje predavanja o potovanju 
po Bolgariji. Predava prof. E. Adamič. 2. Si* 
tuacijsko poročilo. 3. Poročilo o seji širjega 
sosveta. 4. Predlogi za pokrajinsko in držav« 
no skupščino. 5. Direktive delegatom za po« 
krajinsko in državno skupščino. 6. Osnutek 
podpornega sklada. Referira tov. J. Trpin. 
7. Volitev delegatov za pokrajinsko in držav« 
no skupščino. 8. Slučajnosti. — V slučaju 
stalnega dežja bo zborovanje v Kamniku. 

= SRESKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
UJU ZA LJUBLJANSKO OKOLICO — 
VZHODNI DEL bo zborovalo 8. junija 1929, 
točno ob 9. uri v osnovni šoli v D.M. v Polju 
s sledečim dnevnim medom: 1. Volitev v od« 
seke. 2. Volitev delegatov. 3. Poročilo o seji 
širjega sosveta. 4. Določitev prihodnjega zbo« 
rovanja. 5. Poročilo o šolskem zakonu. 6. Re« 
ferat sreskega šolskega nadzornika tov. Iv. 
Štruklja: Pedagoški teden na Dunaju. (Na« 
daljievanje). 7. Slučajnosti. — Prijave na. ko« 
silo en teden preje — pri šolskem upravitelju 
tov. V. Miheliču v D. M. v Polju. Vlak vozi 
iz Ljubljane' ob 7*31. Avto z Marijinega trga 
vsako uro. Popoldne ogled papirnice v Vev« 
čah. Pol ure prej istotam odborova seja. 

= SAVINJSKO UČITELJSKO DRU* 
ŠTVO ZA VRANSKI OKRAJ bo zborovalo 
v četrtek, dne 6. junija 1929 ob pol 10. uri v 
osnovni, šoli na Vranskem. Dnevni red: 1. Za« 
pisnik. 2. Dopisi. 3. Ukrepi proti zamudnikom 
v plačevanju članarine. 4. O pomenu, namenu 
in ustroju kmetsko« in gospodinjsko nada* 
Ijevalnega šolstva referira odposlanec oblast* 
nega komisarja mariborske oblasti. 5. Volitev 
delegatov za pokrajinsko in oblastno skup* 
ičino UJU. 6. Slučajnosti in nasveti. Polno« 
številne udeležbe pričakuje odbor. 

Poročila: 
-f LJUBLJANSKO UČIT. DRUŠTVO 

je zborovalo 24. aprila t. 1. v telovadnici II. 
mestne deške osnovne .šole z običajnim 
dnevnim redom in s predavanjem mestnega 
šolskega zdravnika g. dr. Fr. Misa. 

Od 209 organiziranih članov je bilo na« 
vzočih 110, t. j . 52%. 

1. Predsednik otvori zborovanje, po* 
zdravi navzoče, 'imenoma oblastnega šol* 
skega nadzornika g. F. Lužarja in šolskega 
zdravnika g. dr. Fr. Misa ter preide z ozl« 
rom na poznejšo zaposlenost predavatelja 
takoj k drugi točki dnevnega reda1, t. j . pre* 
davanje o duševni higieni. Predavatelj je v 
eno uro trajajočem zelo zanimivem preda« 
vanju očrtal zgodovinski razvoj, pomen in 
negovanje duševne higiene v raznih napred« 
nih državah, predvsem v Ameriki, kjer je 
ustanovljenih v to svrho več tozadevnih za* 
vodov, odkoder izhajajo smernice za teles* 
no in duševno zdravje dece in naroda vob« 
če. Predavanje je vsem navzočim zelo uga« 
jalo in bila je splošna želja, da bi se obja« 
vilo v »Učit. Tovarišu«. G. dr. Mis je imel 
■enako 'zanimivo  predavanje 'ipri Večernem 
zborovanju dne 9. marca t. 1., kjer je ob* 
ravnaval temo »Šolsko skrbstvo pri nas in 
drugod«. Za obe predavanji mu je učitelj* 
stvo prav hvaležno. 

2. Po predavanju prevzame predsedstvo 
podpredsednica gia. Mira Engelmanova in 
poda situacijsko poročilo o delovanju na« 
šega društva in o obče stanovskih zadevah 
od zadnjega celodnevnega zborovanja, ki se 
je vršilo dne 6. decembra m. L, ker sta redni 
zborovanji meseca januarja in februarja 
vsled hude zime odpadli, pri zborovanju 9. 
marca pa je odpadlo situacijsko poročilo 
radi obširnega predavanja in je bilo skle« 
njeno, da se poda na zborovanju dne 23. 
marca. Pri tem zborovanju, kjer je bilo na« 
vzočih samo 23 članov, se je spomnil pred* 
sednik uvodoma pok. tovarišiice Mire Pu* 
cove in A. Jegličeve, nakar je vsled ne* 
sklepčnosti zaključil zborovanje. Po situ* 
acijskem poročilu so se prečkali važnejši 
dopisi in okrožnice pov. UJU. 



3. Žalostno dejstvo, da se mnogi člani 
večernih .zborovanj sploh ne udeležujejo, 
je dalo predsedniku povod, da je sprego« 
voril nekaj prav ostrih, a potrebnih besed 
v predavanju »Kako povzdigniti a|krajno 
slab obisk učiteljskih zborovanj«. Predava« 
nju, ki ga je sprejelo navzoče učiteljstvo z 
odobravanjem, je sledila daljša debata z 
določitvijo zborovanj meseca maja in ju« 
'nija. . 

4. Reforma šole je tokrat odpadla, pride 
pa na dnevni red pri prihodnjem zborova« 
nju ki se bo vršilo 15. maja ob 20. uri v 
risalnici I. mestne dekliške osnovne šok. 

5. Poročilo o izvenšolskem delu ljub
ljanskega učiteljstva se preloži na prihodnji 
občni zbor. 

6. Predlogi in slučajnosti: 
a) Tov. Kobal poda pregledno poročilo 

o finančnem stanju Učit. doma v Ljubljani 
ter poziva navzoče članstvo, da se udeleži 
občnega zbora dne 8. maja t. 1. vsak, kdor 
nima ta dan dopoldne pouka. Člani zadruge 
so z odlokom od 26. aprila t. 1. |P. br. 4028 
pouka prosti. 

b) Na vprašanje, kaj je storila organi« 
zacija za učiteljice, ki so poročene z učitelji 
ali drugimi državnimi uradniki, je pojasnil 
tov. Skulj, da je poverjeništvo najmanj pet« 
krat stavilo tozadevni predlog ministrstvu 
prosvete in Savezu državnih uradnikov ter 
končno pripomnil, da je ta zahteva tudi v 
sedanjem načrtu novega šolskega zakona. 
Podpredsednica Mira Engelmanova dostavi, 
da so to zadevo vzele v roke tudi ženske 
organizacije. 

+ ZBOROVANJE UČIT. DRUŠTVA 
ZA POL. SREZ LJUTOMER se je vršlio 
dne 4. maja 1929 pri Sv. Juriju ob Ščavnici. 

Statistika: Število učiteljstva v okraju 
100, število članstva 98, navzočih 59 (60%). 

I. Situacijsko poročilo: Tov. predsednik 
iskreno pozdravi navzoče, posebno pa novo« 
vstopivše članice in člane ter jih bodri k vrte* 
temu delu v šoli, pa tudi pri društvu. Nato 
se v lepih besedah poslovi od tovarišice Kri« 
stine Šuler. 

Po čitanju in odobritvi zadnjega zapisni« 
ka sledi kot dopolnilo poročilo tov. blagaj« 
ničarke, kateri se da absolutorij in se ji tov. 
predsednik še posebej zahvali za njeno vzor« 
no delovanje. 

Došli dopisi so se prečitali in vzeli na 
znanje. Slavnostnega zborovanja slov. šol« 
stva v mariborski oblasti se udeleži tovariš 
Bračko. Proslave 401etnice ptujskega učitelj« 
ekega društva pa tovariš Horvatič. Fotogra« 
fični posnetki lepih šolskih stavb so se od« 
poslali poverjeništvu. 

Sledilo je zanimivo predavanje tov. Zer« 
java: »Dunajska šolska reforma s posebnim 
ozirom na osnovno in meščansko šolo«, In 
poročilo tov. Grudnove »O hospitacijah v 
posameznih razredih dunajskih šol«. Izvaja« 
nju obeh predavateljev so sledili navzoči z 
največjo pozornostjo in sta žela zaslužen 
aplavz. 

II. Samoizobrazba: Tov. Tratar poda sta« 
tistiko zbprovanj posameznih krožkov in po« 
živa članstvo k nadaljnjemu delu. 

Ostala predavanja vsled pičlega časa od* 
padejo in se preložijo na prihodnje zborova« 
nje, ostale točke vsled odsotnosti referentov 
odpadejo. 

III. Prihodnje zborovanje se vrši dne 8. 
junija 1929 v Radincih. 

+ CELJSKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
je zborovalo dne 13. aprila t. 1. v Celju. 

Učiteljstva v okraju 168, članstva 162, 
navzočih 124, t. j . 76*5%. 

Tov. predsednik se uvodoma v prisrčnih 
besedah spominja umrlega tov. Brinarja, ki 
je bil vrsto let neumorno delaven član dru* 
štva in njegov odbornik, vzorno plemenit 
tovariš, impozantna postava v šolskem in 
javnem življenju, neomajen idealist. Član« 
stvo smatra za svojo častno dolžnost, da 
postavi svojemu nepozabnemu tovarišu na* 
grobni spomenik v viden znak spoštovanja 
in hvaležnosti za veliko njegovo delo v dru« 
štvu. V ta namen se je izvolil poseben od* 
sek. 

Prečitala se je zahvala Nj. Vel. kralja 
društvu za izraze vdanosti. Poročila o stali« 
šču osrednje vlade v vprašanju uradniškega 
zakona, plač, šolstva in učiteljstva so se 
vzela na znanje. O občnem zboru maribor« 
ske Pedagoške centrale je poročala tov. Lj. 
Schreinerjeva. Na odborniško mesto tov. 
Brinarja je bil izvoljen tov. Sivka, račun« 
skim pregledovalcem pa tov. Kvačeva in 
Vertačnik. 

Po debati (Voglari, /iHajnšek, 'Gerlanc, 
Hudales i. dr.) so bile sprejete resolucije: 

1. Na lanski pokrajinski skupščini v 
Celju je bil sprejet sklep, da bo delovanje 
poverjeništva to leto usmerjeno zlasti v iz« 
boljsanje (gmotnega položaja učiteljstva Sn 
bo temu stremljenju stalno služil tudi »Učit. 
Tovariš«, kar pa precej pogrešamo. Predla« 
gamo, naj UJU v tem vprašanju nastopa 
povsem samostojno in le za učiteljske inte* 
■rese podobno kot sodniki, profesorji in pol. 
upravni 'uradnikji, 'ki so dosegli zase pre« 
cejšnje uspehe. 

2. Uradniške organizacije naj ukrenejo 
korake, da preneha zmanjševanje naših pre« 
jemkov za poplavljence in nabavljačke za« 
druge. 

3. »Učiteljski Tovariš« naj ne ponatis« 
kuje člankov in notic iz dnevnikov, ki so 
nam že davno znani (Uradniško vprašanje 
— Gosarjev članek in replike). V takih slu« 
čajih naj bi uredništvo poskrbelo za članek, 
ki bi reagiral na podobna izvajanja. Denar« 
ne zbirke naj bi se navajale le v skupnem 
znesku brez imen. Prihranjeni prostor naj 
bi se uporabil za važnejše notice. Obširnejša 
poročila o knjigah, ki se učiteljstva ne ti« 
čejo, naj bi izostala. 

4. Predlagamo pov. UJU, naj se delo v 
krožkih osvobodi vsakega diktiranega ozke* 
ga okvirja. Študija sociologije, ki naj bi bil 
glavni smoter dela v krožkih, ni mogoče 
utesnjevati v neko enotno formo, temveč Je 
sociologijo in druga aktualna pedagoška 
vprašanja mogoče študirati samo tam, kjer se 
kažejo v najbolj perečih slučajih, t. j . v kra* 
jih, kjer učiteljstvo deluje. Tako bi bilo delo 
v krožkih bolj intenzivno in podrobnejše. 
Krožki naj se torej čimbolj osvobode v iz« 
biri snovi in obveznosti udeležbe. 

Tov. Ernest Tiran je pr|edaval »O refor« 
mi učiteljske izobrazbe v Avstriji in Nem* 
čiji«. V obširno in temeljito zasnovanem 
•referatu nas je seznanil z načinom in uspehi 
reformirane učiteljske izobrazbe zlasti v 
Nemčiji, nato pa je prešel k razmeram, ki 
vladajo v tem vprašanju pri nas. Izvajal je 
nujnost pravilne in splošne reforme naše iz* 
obrazbe, za njeno uresničenje je zahteval 
smotrene naše aktivnosti, kar vse je podkre* 
pil z močno logiko in argumenti. Izredno 
učinkovito predavanje je izzvalo v članstvu 
globok vtis in iskreno odobravanje. 

Sledil je razgovor o mnogih, največ šof« 
sko upravnih zadevah. Izrazile so se želje, 
naj se tiskajo novim določbam odgovarjajoči 
matični listi; odpustnice naj bi imele1 tudi 
rubriko za celotne zamude; državni prazniki 
naj se končnoveljavno določijo, v izjemnih 
slučajih naj se šolski upravitelji obveste pra* 
vočasno itd. Povdarjala se je tudi preobio« 
ženost šolskih upraviteljev s pisarniškimi 
deli. Sklenilo se je, naj bi se junijsko zbo« 
rovanje vršilo po možnosti skupno z laškim 
učiteljskim društvom v Laškem. 

+ NOVOMEŠKO UČITu DRUŠTVO 
je zborovalo 8. maja 1929 v Žužemberku. 

I. Situacijsko poročilo: Učiteljstva v 
okraju 131, včlanjenih 106, navzočih 38, t. j . 
35*85%. 

Tov. predsednik pozdravi z zadovolj« 
stvom navzoče, ki so se kljub veliki oddalje« 
nosti udeležili zborovanja v tako lepem šte* 
vilu. 

Došli dopisi so se prečitali in obravna« 
vali. 

Sk|epi in predlogi: 
a) Učiteljstvo se pritožuje, da prihaja 

dan za dnem polno knjig in publikacij od 
različnih založništev. Prisotni sklenejo so« 
glasno: Učiteljstvo ni plačnik za nenaročene 
knjige. Pov. UJU Ljubljana naj založništva 
tozadevno opozori. 

b) Pov. UJU Ljubljana naj vpliva na pro« 
svetno oblast, da bo pri nastavljanju novega 
učiteiljstva upoštevala v prvi vrsti volonter« 
je(ke) in šele potem absolvente učiteljišč, ki 
niso volontirali. Istotako naj skuša doseči, 
da se jim bo vštela učna doba in nakazala 
plača od dneva nastavitve. 

c) Učiteljstvu naj se da možnost poseča« 
nja univerze, vse do tlej pa naj se da učitelj« 
stvu, ki študira na pedagoških šolah, polne 
prejemke. 

II. Samoizobrazba: Tov. Jankovič je po* 
ročal, da se je žužemberški krožek sestal 20. 
aprila 1929 v Žužemberku. Tov. Ambrožičeva 
je razmotrivala o smernicah zemljepisnega 
pouka, tov. Mervar pa o prehrani Tastline. 

III. Reforma šole: Tov. Hrovatova je po* 
dala prav skrbno sestavljen referat o soci« 
jalni vzgoji, za kar je žela iskreno priznanje 
vseh navzočih. 

IV. IzvJtošblsko delo: Tov. predsednik je 
navduševal tovariše(ice) na hvaležno izven« 
šolsko udejstvovanje med narodom. S sme« 
trenim izvenšolskim delom pripomoremo 
mnogo k procvitu in blaginji naroda! 

V. Slučajnosti. Prihodnje zborovanje se 
bo vršilo 8. junija 1929 v Soteski. Referirala 
bo tov. Kozjekova »o šolski telovadbi«, tov. 
Mervar pa bo razmotrival o svojih doživetjih 
kot vojni ujetnik v Sibiriji. 

+ KAMNIŠKO (UČIT. DRUŠTVO je 
zborovalo 20. aprila 1929 v Radomljah. 

Statistika. Število učiteljstva v okraju 
121, članstva 104, navzočih 57 (548%). 

Tovariš predsednik poizdravi. navzoče 
članstvo in predavatelja g. prof. E. Adamiča. 

Samoizobrazba in reforma šole. G. prof. 
E. Adamič je predaval o Bolgariji, ki jo je 
posetil lani v počitnicah. Slikal nam je ta pri 
nas le površno znani bratski narod in njega 
domovino ; \z zemljepisnega, zgodovinskega 
in gospodarskega vidika. Pokazal nam je v 
krepkih potezah značaj in notranji živelj 
Bolgarov. — Za izborno predavanje je žel 
ig. predavatelj obilo priznanja. Pri prihod« 
njem zborovanju v juniju bo na splošno že« 
ljo članstva govoril o svojem potovanju kot 
takem. 

Nato je g. sreski referent A. Lukežič 
nadaljeval svoje predavanje o pouku mate« 
rinščine v delovni šoli. Govoril je o jezikov« 
nem izkoriščanju berilnih sestavkov potom 
jezikovnih in govornih vaj. Bogatenje be« 
sednega zaklada vodi učence do samostoj* 
nega pripovedovanja. Velike važnosti je iz« 
peljava besed, tvoritev sorodnih besed. Ves 
slovniški pouk pa naj bo neprisiljen, pri« 
prost ter priložnosten. Referat je bil spre« 
jet s splošnim zadovoljstvom. Sadovi pa se 
bodo pokazali ob praktični tuporabi danih 
navodil. 

Situacijsko poročilo. Tov. predsednik 
ugotavlja, da je le malo članov opravičilo 
svojo odsotnost pri zborovanju. Želeti bi 
bilo, da bi se odstotek navzočih dvignil. 

26. maja 1929 dopoldne ob 10. uri bo 
pri Sv. Trojici odlikovanje tov. K. Iglica. 
Vabijo se vsi člani k tej slovesnosti. 

Na vabilo »Učit. doma« v Ljubljani se 
sklene, da se tudi naše društvo udeleži dne 
8. maja 1929 ob 9. uri izrednega zborovanja 
v Ljubljani. Zborovanje bo v zvezi z občnim 
zborom Učit. doma. 

Društveni odbor je na svoji seji sklenil 
pozvati potom posebnega poziva vse tova« 
riše(ice). ki še niso včlanjeni v organizaciji 
jugoslovenskega ''učiteljstva, da pristopijo. 
Obeta se, da dobimo v najkrajšem času nov 
šolski zakon, ki je eminentne važnosti za 
šolstvo in naš stan. Pri sestavi zakona se 
bodo inerodajni 'činitelji gotovo ozirali na 
želje in predloge UJU. — Zato ni moralno, 
aa dei naših tovarišev in tovarišic stoji ob 
stiani, pač pa z veseljem sprejme vse ono, 
kar pribore s težkimi finančnimi in drugimi 
žrtvami organizirani člani za ves stan. 

Nekateri navedejo kot vzrok izstopa iz 
naše organizacije, da se jim je zgodila kri« 
vica pri podeljevanju služb. Organizacija pa 
ne more posredovati, če ne ve za želje in 
pritožbe posameznih članov. Obračajte se 
torej na odbor, katerega prva dolžnost je, 
potezati se za u p r a v i č e n e želje in za« 
hteve svojih članov. 

Stanovske zadeva. Tov. Rupnikova prosi 
v imenu društva učiteljic za prispevke za 
njih dom. V debato posežejo tov. Maver, 
Stenovec, Arriglerjeva in Primožič, ki so vsi 
proti temu, da bi si učiteljice zgradile pose* 
ben dom. Saj je še za splošni Učit. dom pre« 
malo prispevkov. 

Tov. Maver se čudi, da v našem okraju 
21 šol ni vposlalo naročil za Mladinsko Ma« 
tico. Apelira na vse tovariše in tovarišice, 
da to važno akcijo trdno podpro. 

Sprejet je bil predlog, da naj prosvetni 
oddelek pri velikem županu v Ljubljani reši 
zadevo poslovanja matičnih listov, da bodo 
vsa šolska upraviteljstva enotno uradovala 
z njimi. 

Sprejet je bil predlog, da naj se odstopi 
za zadostno povečavo šolskega vrta zemlja, 
ki spada pod 'agrarno (reformo!' šolam za 
poizkusna zemljišča. Kjer tega ni, naj se v 
ta namen zemlja odkupi, oziroma razlasti. 

Slučajnosti Na vprašanje tov. Smoli« 
kove, kako je s pisavo dnevnika, odgovori 
g. sreski referent, da je dnevnik še vedno 
obvezen in naj služi kot nekaka podlaga za 
razdelitev snovi. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA KOZ« 
JANSKI OKRAJ j.e zborovalo dne 4. maja 
1929 v Kozjem. 

I. Situacijsko poročilo: Učiteljstva v 
ozraju 46, članstva 31, navzočih 22, t. j . 71%. 

Tovariš predsednik pozdravi vse navzo« 
če, posebno še tov. Korbarjevo z željo, da 
sko.ro vstopi v naše vrste. Nadalje poziva 
vse člane, da pridejo k zborovanju točno. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se prečita 
in odobri. Došli dopis se je prečital in ob« 
ravnaval. Tov. predsednik prosi tovariše, 
kjer imajo lepe šolske stavbe, naj pošljejo 
slike istih poverjeništvu. 

II. Tov. Čermelj je predaval »O petju ▼ 
osnovni šoli«. Povedal nam je po domače, pa 
vendar tako zanimivo, kako in kaj naj učimo 
otroke, da bomo imeli uspehe pri pevskem 
pouku. Tov. predsednik se mu najtopleje 
zahvaljuje za dobro in praktično predavanje. 

Tov. Hernaus nam je povedal »O narod« 
nem gospodarstvu«. Tov. predsednik se mu 
kot najdejavnejšemu tovarišu zahvali za 
skrbno in natančno izdelano predavanje ter 
se priporoča še »za kartografijo«. 

III. Tov. Hernaus nam je poročal o sa» 
moizobraževalnjih krožkih. V našem okraju 
so 3 krožki. Krožek Pilštanj je zboroval tri* 
krat. Obravnavalo Se je: »Otrok v predšolski 
dobi«, »Kulturni razvoj in žena«, »Sociologija 
kmetskega stanu«. Članov 9, navzočih 8, 7, 7. 
Krožek Buče je zboroval dvakrat s temo 
»Učiteljeva osebnost«. Članov 8, navzoči vsi. 
Krožek Podsreda je zboroval enkrat. Raz« 
pravljalo se je o »Logaritmih«. Članov 14, 
navzočih 8 članov in 2 gosta. 

Tov. Hernaus predlaga, da bi s'e vsi člani 
redno udeleževali krožkov in tudi vsi sodelo« 
vali, kajti le tako bodo krožki dosegli svoj 
namen. 

IV. Tov. Potočnik poziva, da naj bodo 
tovariši(ice) v plačevanju članarine točni in 
redni, da ne bo zaostankov. 

Za delegata za pokrajinsko skupščino se 
izvoli tov. Potočnik, za namestnika tovariš 
Slavec. 

Tov. Hernaus predlaga sledečo n e s o « 
l o č i j o : 

Dne 4. maja 1929 na učiteljskem zboro
vanju učiteljskega društva v Kozjem navzoči 
člani izjavijo, da so smatrali takrat, ko so se 
v vseh društvih pojavili protesti proti zlorabi 
§ 71., da odstavitev brez disciplinarnih raz« 
logov ni bila pravilna in tov. A. Potočnik je 
to mnenje izrazil v resoluciji, ki je bila od 
društva sprejeta. Izrecno izjavljamo, da se a 
tem ni napravilo v društvu niti namanjših 
zmed. 

+ LJUBLJANSKO UČITELJSKO DRU. 
ŠTVO je zborovalo v sredo 15. maja t. 1. ob 
20. uri v risalnici I. mestne dekliške osnovne 
šole z običajnim dnevnim redom in preda« 
vanjem tov. Iv. Dimnika o načrtu šolskega 
zakona in prosvetnega programa. 

Od 209 članov je bilo navzočih 81, t. j . 
3875%. 

Predsednik otvori zborovanje, pozdravi 
navzoče, posebno še nekatere tovariše(ice) iz 
okoliških šol ter se takoj uvodoma spomni 
društvenega predavatelja pok. dr. Fr. Čibeja 
s pozivom, da se članstvo po možnosti ude« 
leži pogreba. Mesto situacijskega poročila, 
ki se poda pri prihodnjem zborovanju, po« 
roča g. dr. Fr. Mis o pomenu »Samaritanske« 
ga tečaja« za učiteljstvo. Po poročilu se je 
vršil kratek razgovor, katerega uspeh je sle* 
deči: a) Priglasilo se je nad 20 članov, b) 
Predsedstvo izda na vse šole okrožnico s 
pozivom na sestanek vseh udeležencev v svr* 
ho določitve urnika in priglasitve novih re* 
flektantov. 

Tov. Iv. Dimnik poda o načrtu šolskega 
zakona in prosvetnega programa zelo izčrp« 
no, eno uro trajajoče poročilo, katerega je 
sprejelo učiteljstvo z odobravanjem. Po po« 
ročilu je dodal še> nekaj pojasnil, nakar se 
mu je predsednik v imenu učiteljstva zahva« 
lil. Vsled pozne ure je odpadla daljša debata. 

Ker se nikdo več ni oglasil k besedi, niti 
stavil kakega predloga, je zaključil predsed« 
nik zborovanje s pozivom, da se prihodnjega 
zborovanja, ki se. bo vršilo dne 29. maja ob 
isti uri in istem prostoru, članstvo udeleži 
polnoštevilno. 

http://sko.ro


+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA ŠO* 
ŠTANJSKI OKRAJ je zborovalo dne 18. 
aprila 1929 v Velenju. 

Statistika: Učiteljstva v okraju je 46 + 
7 meščanske šole = 53, včlanjenega je 44 ,+ 
4 meščanske šole + 2 iz Šmartna ob Paki = 
50. )Navzočih: 42 + 2 volonterki, t. j . 84%. 
Dve volonterki bosta pristopili k društvu, ko 
dobita nakazane plače. 

Situacijsko poročilo: Po otvoritvi zboro* 
vanja se dotakne tov. predsednik najvažnej« 
ših momentov iz delovanja poverjeništva in 
glavnega odbora UJU ter o splošnem stanju 
našega šolstva in naših stanovskih zadev. 
Nato se prečita zapisnik zadnjega zborova« 
nja. Tov. Kramar konstatira, da o zadnjem 
zborovanju ni bilo zapisnika v »Učiteljskem 
Tovarišu«. Predsednik omeni, da je to kriv* 
da tajnika, ki ni sestavil tozadevnega poro« 
čila za poverjeništvo. Želel bi, da se ta ne* 
dostatek v bodoče odpravi in da bi bili za« 
pisniki spisani točno in podrobneje, ker tvo« 
rijo isti podlago za pregled društvenega de« 
lovanja. Zato naj bodo vnesene v zapisnik 
tudi vse bistvene debate in vsebina istih. To« 
variš Stopar graja, da pri zadnjem vabilu za 
zborovanje ni tajnik navedel povsod datuma 
in tako se je zgodilo, da so tovariši iz Št. 
Janža prišli k zborovanju dne 11. aprila me« 
sto danes. Takih nedostatkov bi ne smelo 
biti! V ostalem se zapisnik odobri. 

Samoizobrazba: Tov. predsednik, ki se 
je udeležil pedagoške ekskurzije od 10.—17. 
marca, je poročal o svojih vtisih, ki jih je 
dobil pri raznih hospitacijah na Dunaju. Po« 
ročilo je bilo zelo izčrpno in mu je sledilo 
vse učiteljstvo z velikim zanimanjem. Na 
njegov poziv, da naj tovariši iznesejo svoja 
mnenja, se javijo: tov. Stoparr, ki se zahvali 
predavatelju za res zanimivo poročilo, iz 
katerega je razvidno, da je opazoval s stro« 
go kritičnim očesom dunajsko šolstvo. Du« 
najski šolski otroci se danes pretirano vzga« 
jajo v samostojnosti in čakati je treba, kako 
se bodo uveljavili ti otroci v življenju. Živ« 
ljenje ne pozna kompromisov! Vsak', kdor 
je bil na Dunaju, bo gotovo poskušal uvelja« 
viti na svoji šoli dunajsko metodo — neka* 
teri mogoče z uspehom, drugi s polomom. 
Samo poskušanje ne bo privedlo do uspehov, 
treba bo poizkusnih razredov, v katerih naj 
nastopijo reformatorji in pokažejo uspehe. 

Tov. Mejeva se navdušuje za poskusno 
dobo učenja, ki je uvedena na Dunaju za 
učiteljske abiturijente. Mlad učitelj, ki pride 
komaj z učiteljišča, se pošlje v uk k starej« 

šemu praktiku, pri katerem hospitira in ze 
sam poizkuša z učenjem. Poleg tega mora 
tak učiteljshospitant, ki pa je plačan, obisko« 
vati razne tečaje, da se še bolj usposobi za 
svoj poklic. 

Tov. Menhart poudarja, da s tem, če pu« 
stimo otrokom preveč samostojnosti, ne mo« 
remo priti vedno do uspeha. Pripoveduje 
slučaj, ki se je dogodil dunajski učiteljici, kO 
vpraša otroke, o čem naj se ta dan učijo In 
so otroci vztrajali na tem, da nič. 

Tov. Hribernik se zanima za računski 
pouk. Tov. Vrečko razjasni, kako se pouk v 
tem predmetu vrši. Vse seveda v tesni zvezi 
z drugimi predmeti in nazorno, torej isto, 
kar prakticira tudi pri nas večina učiteljstva. 
Tov. Hribernik poudarja razne socialne na* 
prave, ki so vse v tesni zvezi v pedagoško* 
vzgojnem oziru z ostalim šolstvom. Raz« 
merje, ki pa vlada med učenci in učiteljem 
v dunajskih šolah, mogoče ni čisto dobro, 
najlepše razmerje vlada na vsak način med 
otroci in starši in to razmerje se naj prenese 
v šolo! 

Tov. Kramar zatrjuje, da bi tudi sloven« 
ski učitelj pričel z reformo pouka, toda re* 
forma bi morala pričeti na vrhu. V prvi vrsti 
pa je potrebno, da se učiteljstvo v raznih te« 
čajih izobražuje in seznani temeljito z no« 
vimi metodami, ker le na ta način bi bil 
uspeh vsaj deloma zasiguran. 

Ker se je zborovanje v glavnem omejilo 
na zgoraj omenjeno predavanje tov. Vrečka 
in na tozadevne debate, ki so bile od strani 
navzočih zelo živahne, so odpadle vse druge 
razne običajne točke dnevnega reda. 

Slučajnosti: a) Za Mladinsko Matico so 
pobrale vse šole članarino. Število članstva 
je od lanskega leta narastlo. 

b) Članarina za Šolsko Matico naj se po« 
ravna vsaj do konca šolskega leta. 

c) Prihodnje zborovanje se vrši junija 
v Šoštanju in na predlog tov. predsednika 
Vrečka se povabi tov. Vranca, da slišimo nje* 
govo mnenje o reformi šolstva. 

+ UČIT, DRUŠTVO ZA BREŽIŠKI IN 
SEVNIŠKI OKRAJ. Na zborovanju sre* 
skega učiteljskega društva so bile obravna« 
vane resolucije k drž. prosv. programu mt« 
nistrstva prosvete in je članstvo stavilo sle« 
deče pripombe: 

1. K točki 5. A. osnovne šole: 
Zahtevamo popolno 81etno šolsko obvez« 

nost kot je v veljavi že na bivšem ištajer« 
skem brez kakršnihkoli olajšav v višjem te« 
čaju. 

2. K točki 6. A. osnovne šole: 
Najprej naj se sestavi podrobni učni 

program, isti preizkusi in potem šek skliče 
anketa za sestavo učnih knjig. 

3. K točki 5. B. učiteljske šole: 
Nastavniki na vadnicah naj bodo kot 

doslej v prvi vrsti priznani osnovnošolski 
praktiki, potem oz. ne samo absolventi v. ped. 
šol. 

4. K točki G. višje ped. šole: 
Višje ped. šole v sedanji obliki odkla« 

njamo, one naj bodo priključene učiteljiščem 
in obvezne za vse učSteljstvo kot nadaljevan 
nje učiteljevega izobraževanja. 

—k Slovenska Šolska Matica je izdala za 
leto 1929. tri knjige, in sicer XXIV. zvezek 
»Pedagoškega zbornika« s precej bogato 

vsebino; »Učna snov iz živalstva in somato« 
logije«. Za osnovne šole priredil Alfonz Va» 
les in tretja Karel Doberšek: »Vpliv social* 
nih razmer na razvoj otroka na Prevaljah«. 
Vse tri knjige so dobili člani za članarino 
30 Din. 


